
 

 "با نام و یاد حضرت حق"

 مجله مدیریت مخاطرات محیطیو هیئات  اجرایی  تحریریه  هیئات   شرح جلسه

  دانشکده جغرافیا، دانشگاه تهرانمکان :  ، 08/09/1402مورخ  

 ولانئاساتید و مسبا عنایت خود موجب گردید در روز چهارشنبه به تاریخ هشتم آذرماه هزار و چهارصد و دو، خداوند را شاکر هستیم که 

مرحوم و فرزند در این جلسه سرکار خانم دکتر ثروتی و مهندس ثروتی  ) همسر . ه تشکیل جلسه دهندمجل اجرایی و تحریریه تاهیئ

انجمن مخاطره  -جامعه علمی -از خوبیها و مهربانی ها و خدمات بسیار ارزشمند ان مرحوم به علم ( نیز حضور داشتند. دکتر ثروتی 

را از خداوند متعال مرحوم دکتر ثروتی ی روح شادو مجله مدیریت مخاطرات محیطی  اعضای حاضر صحبت فرمودند. سپس  –شناسی 

خاطر  یتسلا نیو همچن شانیا ینبودن جا یع گفته و به منظور خالرا ودا یجهان فان شیپ یچند ثروتی دکتر شادروانخواستار شدند. 

قرار  یشتریمورد رحمت و آرامش ب زیتا روح آن مرحوم بزرگوار ن دهیدعوت گرد شانیمرحوم، در جلسه از همسر و فرزند ا آنبازماندگان 

 .ردیبگ

 شرح مربوط به اعضای هیئات تحریریه 

در خصوص علم گرایی و در نقطه مقابل آن علم گریزی بود. این سوال از جانب آقای عبدالعزیزی مطرح عمومی وضوع در ابتدای جلسه م

گردید که به چه دلیل جوامع به طور عام روی به علم گریزی گذارده اند؟ پاسخ اساتید و مهندس ثروتی بسیار روشن کننده اوضاع و 

جود بسیاری از مشکلات داخلی، انسان ها و به خصوص جوانان حتی با وجود علاقه احوال جوامع کنونی بود. در جوامع رو به توسعه، با و

نیز توان و فرصت رفتن به سوی علم را نیز ندارد. آنان باید با این شرایط سخت خود را سازگار سازند و گذران زندگی و معاش خود را در 

جوامعه توسعه یافته هر انسانی آزاد است راه و مسیر خود را انتخاب کند  اولویت قرار داده و آن را تامین کنند. ایشان خاطرنشان کردند در

سپس استاد میرزایی  و احترام به علم و علم گرایی، قانونی همه گیر در جوامع توسعه یافته می باشد) خلاصه ای از پاسخ مهندس ثروتی(. 

عمل گردیده اند و دولت ها نتوانسته اند ممالک را بر روی ریل جوامع کنونی به شدت دچار فقدان و عدم هماهنگی میان تفکر و فرمودند 

نیز  سر انجام استاد دکتر  حرکت منطقی و درست هدایت کنند. روی ریل رفتن نیاز به علم و کردارِ علم گونه می خواهد) دکتر میرزایی(. 

 ار دادند.صحه گذاشته و نظر ایشان را مورد تایید قر و مهندس ثروتی به پاسخ دکتر میرزایی

اعضای هیئات تحریریه به اظهار نظر در مورد کیفیت و کمیت مقالات چاپ شده در سال جاری پرداختند سپس  در ادامه جلسه ،  

اعضا بر داشتن نواوری ، عدم تکراری بودن موضوعات و مباحث  را مورد بررسی و تائید قرار دادند 1404سال  پیشنهادی راهبردها و برنامه

، یک مق بخشی و سطح علمی نوشتار ، به روز بودت موضوع و منابع ،کار بردی بودن و اثر بخشی مقالات ارسالی به مجله  مقالات ، ع

را مورد تاکید قرار دادند. قرار شد هر یک از مفاهیم فوق توسط نویسندگان مقالات پارچگی و پرهیز از پراکنده گویی  و نیاز محور بودن 

 و بولد شود در مقاله مربوطه برجسته

در ادامه جلسه، دکتر زارع توضیحاتی را در خصوص روند گذشته مجله و رویکردهایی که می توان در آینده برای پیشبرد راهبردی مجله از 

آن ها استفاده کرد را پیشنهاد نمودند. ایشان اضافه نمودند که مجله در این ده سال گذشته تبدیل به یک منبع بسیار مناسبی برای 

استفاده توسط کاربران فارسی زبان شده است. تعدادی از مجلات داخلی سیاست خود را بر این گذاشتند که به طور کامل بین المللی شده 



این راهبرد می تواند باعث دیده شدن و شناخت بیشتر مجله توسط منابع و خوانندگان بین  و از زبان فارسی به انگلیسی شیفت کرده اند.

  پیشنهاد ایشان در نهایت این بود که چند شماره به فارسی در سال، و یک شماره یا دو شماره به زبان انگلیسی منتشر کنیم.د. المللی گرد

بدان اشاره کردند، مشکل نکته دیگر که  خانم دکتر قهرودی نیز به هزینه بر بودن برگردان زبان فارسی به انگلیسی اشاره فرمودند.سرکار

وی دلیل این کمبود بودجه را مبلغ پایینی که از نویسندگان مقالات دریافت  بکارگیری مترجمان تخصصی است.کمبود بودجه درخصوص 

ایشان از نکات مثبت مجله مدیریت مخاطرات محیطی، به کم بودن زمان پاسخگویی برای تصمیم گیری درباره مقاله  می شود دانست.

 .ردیمربوطه صورت گ ریآزاد( تداب یمجلات دسترس هیا)نمDOAJجهت عضو شدن در  ارسال شده اشاره کردند.

اشاره نمودند. ایشان اضافه کردند که با توجه به اقبال خوبی که از مقالات مجله به زبان فارسی  ISCدکتر بازگیر نیز به جایگاه مجله در 

برای افزودن مقالات انگلیسی به مجله ناچار به بالا بردن ارزش دریافتی از  را کسب کنیم. Q1نیز رتبه  ISCشده است، توانسته ایم در 

 نویسندگان مقالات خواهیم بود.

مقالاتی که دارای  جدید، مجله ارتقای زیادی پیدا کرده است. های خاطرنشان کردند که بعد از عمل کردن به دستورالعملدکتر مقیمی  

  چکیده مبسوط هستند از ساختار منسجمی برای تفهیم اولیه مقاله برخوردار است.

وی افزودند مقالات فارسی به انگلیسی را مطرح کردند.  چکیده مبسوط  بودن ترجمه های مدی نیز مثالی را در خصوص مناسبدکتر مح 

 -ار مجله افزوده است . این روند ادامه یابد و با حمایت و دقت بیشتر اعضائ  موضوعات به روز همراه با نو اوری  به کیفیت و اعتب

کردند و گفتند در وزارت علوم  یصحبت انیسنوات دانشجو زانیدر خصوص بالا رفتن مهمچنین امیدواری زیادی برای مجله وجود دارد. 

 برگزار خواهد شد یموضوع جلسه ا نیدر خصوص ا

هر  به ازای بالا بردن هزینه دریافتی صحبت کردند. در صورت کم شدن اقبال نویسندگان  احتمال گیر نیز ازدکتر خانمحمدی و دکتر باز

 ، بسته به میزان کار برای داوران،تا حداکثر یک میلیون تومان از جانب مجله دریافت می شود هزار تومان از ششصد ، به طور میانگینمقاله

ی مجله نسبت به ممکن است اقبال را از دست بدهیم. هرچند که هزینه دریافت جهت ترجمه به انگلیسی،، به که اگر این هزینه بالاتر رود

  تر است.سایر مجلات بسیار کم 

تحریریه و  هیئتدکتر شهابی به عنوان کمک سردبیر، دکتر بازگیر به عنوان عضو جدید دکتر مقیمی نیز پیشنهاد کردند که از این پس . 

ماهیت دیتاسازی برخی از مقالات نیز از  ط عمومی در مجله فعالیت نمایند.بول روائگیر و مسبه عنوان دستیار دکتر بازآقای عبدالعزیزی 

 مجله با حساسیت این موضوع را مد نظر قرار می دهد.  .استاسی دیتاسازی عامدانه مشکل اس جانب دکتر مقیمی مورد توجه قرار گرفت.

و منطبق با  تمام تلاش ما در این سال ها این بوده که تمامی مقالات در خصوص هزارد یا مخاطرهدکتر مقیمی خاطرنشان کردند که 

 .نمی شوند عباشد. مقالاتی با سایر عناوین و موضوعات مورد قبول واق اسکوپ مجله 

 در طول سال همیار مجله بوده اند ی کهیا تشکری از داوران نامهدر ادامه پیشنهاد کردند که در انتهای هر سال یک تقدیر نیز دکتر شهابی

 ( اقدامات لازم انجام شودScopusشدن مجله در اسکوپوس) ندکسیا یبرا .انجام شود

اعضای هیئات تحریریه از زحمات و دقتهای فراوان و همکاری مستمر و دلسوزانه و عالمانه ویراستار محترم جناب اقای استواری و صفحه 

که از  دیگردهمچنین پرداز محترم سر کار خانم استواری و همکاری خوب انتشارات دانشگاه تهران و سینا وب تشکر و قدار دانی کردند. 

در پایان با جمع بندی  نقطه نظرات توسط استاد میرزایی و  باشد. مجله یبرا در وزارت علوم  ، کسب رتبه الف 1403- -اهداف سال

دعای خیر ایشان برای جمع  حاضر و دیگر اعضائ و کلیه نویسندگان و داورانی که با مجله همکاری می کنند و همچنین شفای دکتر 

 سلطانی ، جلسه خاتمه یافت.

 

 "یا حق"                                                                                                                                                                            



  

  

  

  
 


